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FIFTY - THIRD ANNUAL REPORT

THE HORSE RACING COMMISSION

GENERAL 

This report covers the twelve-month period ending on March 31, 2019.

The functions of the MHRC are set out in the Horse Racing Commission Act, the Horse Racing 
Regulation Act and the Pari-Mutuel Levy Act.

Under the Horse Racing Commission Act the MHRC is given the power and responsibility to 
govern, direct, control and regulate horse racing in Manitoba and the operation of all race tracks 
offering Pari-Mutuel racing. Pursuant to this responsibility the MHRC passes and enforces rule, 
licenses all industry participants and racetrack operators, and generally oversees all aspects of 
horse racing to ensure that it is carried on in a manner that is fair and safe for all participants and 
that the races are run fairly and honestly and are perceived as such by the public.

The major categories of rules for which the commission has direct authority and accountability 
for oversight include:

Racetrack Licensure	 Rural Racing Licensure 
Racing Facilities and Stabling area	 Conduct of the Race 
Occupational Licensure	 Horse Medication and Examination 
Distribution of the Levy	 Equine and Human Drug testing

Additionally, under the Horse Racing Commission Act, the MHRC is to perform such other 
duties and functions that may be imposed upon it by the Lieutenant Governor in Council and it 
should be noted that unlike Commissions in some other provinces it is not part of the function 
of the MHRC to promote horse racing. The Manitoba Horse Racing Commission is a regulator. 
The only reference to promotion in either the Horse Racing Commission Act or the Pari-Mutuel 
Levy Act is Section 13 (1) of the Pari-Mutuel Levy Act which established the Pari-Mutuel Levy 
Fund for "promotion" of horse racing. 

The overriding concern of the Manitoba Horse Racing Commission is to provide the controls 
to build in safeguards for all the participants of Assiniboia Downs and Rural Racetracks, this 
includes equine welfare and entails a duty to provide for the physical and mental needs of the 
animal to ensure it is safe and healthy.

The Racing Commission has not overlooked the fact that the rules should allow for the 
participants to conduct their business in an orderly fashion without the burden of undue over 
regulation or operating costs. 



LIVE RACING

Assiniboia Downs conducted 50 days of live thoroughbred racing this past summer from 
May 10th through September 9th. Total live thoroughbred wagering at Assinboia Downs was 
$3,095,139. See Schedule A.

Standardbred racing continued on the rural circuit this past summer where 10 days of live action 
was held in Holland, Miami, Glenboro and Killarney. Total live standardbred  wagering on the 
rural circuit was $36,635. See Schedule B.

SIMULCAST WAGERING

Total simulcast wagering for 2018/19 was $18,498,649. See Schedule A.

SUMMARY

In November of 2018 the Province announced a 3 year transitional plan to enhance the 
sustainability of the horse racing industry which is to provide adequate time to develop a long 
term strategy. 

Independent of the province's three year transitional plan the government has asked the 
Liquor, Gaming and Cannabis Authority to work with stakeholders to identify a framework 
for regulatory oversight that will ensure ongoing fairness and transparency in horse racing to 
help prepare a transition plan to integrate horse racing regulation into The Liquor, Gaming and 
Cannabis Control Act.

Brett Arnason 
Chair, MHRC
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CINQUANTE-TROISIÈME RAPPORT ANNUEL

LA COMMISSION HIPPIQUE 

GÉNÉRAL 
Le présent rapport couvre la période de douze mois prenant fin le 31 mars 2019.

Les fonctions de la Commission hippique du Manitoba (la Commission) sont énoncées dans 
la Loi sur la Commission hippique et son règlement d’application, et dans la Loi sur les 
prélèvements sur les mises de pari mutuel.

En vertu de la Loi sur la Commission hippique du Manitoba, la Commission s’est vu confier le 
pouvoir et la responsabilité de régir, diriger, contrôler et réglementer les courses de chevaux au 
Manitoba et d’exploiter tous les hippodromes offrant des courses axées sur le pari mutuel. Par 
ailleurs, la Commission vote et applique des règlements, autorise les intervenants du secteur et 
les exploitants d’hippodromes, et surveille tous les aspects de la course hippique pour garantir 
qu’elle se déroule d’une manière équitable et sûre pour tous les participants, et que les courses 
soient disputées justement et honnêtement, et perçues comme telles par le public.

Les principales catégories de règles pour lesquelles la Commission a un pouvoir et une 
responsabilité directs en matière de surveillance sont les suivantes :

Permis d’exploitation d’un hippodrome	 Permis pour hippodromes ruraux 
Installations de course et écuries	 Déroulement de la course 
Certification professionnelle	 Médicaments et examens équins 
Répartition du prélèvement	 Dépistage de drogues chez les chevaux et les humains

Par ailleurs, en vertu de la Loi sur la Commission hippique du Manitoba, la Commission est 
amenée à exécuter d’autres tâches et fonctions qui peuvent lui être imposées par le lieutenant-
gouverneur en conseil. Par contre, à l’inverse de certaines commissions d’autres provinces, il 
faut souligner qu’au Manitoba, il n’appartient aucunement à la Commission de promouvoir 
la course hippique. Celle-ci a un rôle de régulateur.  L’unique mention de promotion, dans la 
Loi sur la Commission hippique du Manitoba ou la Loi sur les prélèvements sur les mises de 
pari mutuel, se trouve au paragraphe 13 (1) de la Loi sur les prélèvements sur les mises de pari 
mutuel qui a établi le Fonds de pari mutuel pour la « promotion » de la course hippique. 

La principale préoccupation de la Commission est de pourvoir aux contrôles visant à protéger 
tous les participants d’Assiniboia Downs et des hippodromes ruraux, ce qui comprend le devoir 
de veiller au bien-être des chevaux et de répondre à leurs besoins physiques et mentaux pour 
assurer leur sécurité et leur santé.

La Commission n’a pas négligé le fait que les règles devraient permettre aux participants de 
mener leurs activités de manière ordonnée, sans surréglementation ni coûts d’exploitation indus.



COURSES EN DIRECT : 

L’été dernier, soit du 10 mai au 9 septembre, Assiniboia Downs a connu 50 jours de courses de 
pur-sang en direct, et le total des paris s’est élevé à 3 095 139 $. Voir l’annexe A.

Toujours l’été dernier, des courses de standardbred se sont tenues sur le circuit rural. Dix jours 
de courses en direct ont eu lieu à Holland, Miami, Glenboro et Killarney, et le total des paris 
s’est élevé à 36 635 $. Voir l’annexe B

PARIS EN DIFFUSION SIMULTANÉE :

Le total des paris en diffusion simultanée pour 2018-2019 était de 18 498 649 $. Voir l’annexe A.

RÉSUMÉ :

En novembre 2018, la Province a annoncé un plan de transition étalé sur trois ans visant à 
renforcer la viabilité de l’industrie des courses de chevaux, ce qui donnera suffisamment de 
temps pour élaborer une stratégie à long terme.

Indépendamment de ce plan de transition, le gouvernement a demandé à la Régie des alcools, 
des jeux et du cannabis du Manitoba de travailler avec les intervenants afin de définir un cadre 
de surveillance réglementaire qui garantira l’équité et la transparence continues dans l’industrie 
des courses de chevaux. Cette collaboration contribuera à la préparation d’un plan de transition 
qui intégrera les règlements relatifs aux courses de chevaux dans la Loi sur la réglementation 
des alcools, des jeux et du cannabis.

Brett Arnason 
Chair, MHRC



MANAGEMENT REPORT

The accompanying financial statements are the responsibility of management and 
have been prepared in accordance with Canadian generally accepted accounting principles. 
In management’s opinion the financial statements have been properly prepared within 
reasonable limits of materiality, incorporating management’s best judgment regarding 
all necessary estimates and all other data available.  The financial information presented 
elsewhere in the annual report, is consistent with that in the financial statements.

Management maintains internal controls to provide reasonable assurance as to the 
reliability and accuracy of the financial information and to ensure that the assets of the 
Commission are properly safeguarded.

The responsibility of the Auditor is to express an independent professional opinion 
as to whether the financial statements are presented fairly, in all material respects.  

Larry Huber
Executive Director

Date:  June 1st, 2019



RAPPORT DE GESTION

Les états financiers ci-joints sont la responsabilité de la direction et ont été préparés 
conformément aux principles comptables canadiens généralement reconnus. À notre avis, 
les états financiers on été convenablement préparés à l’intérieur des limites de 
l’importance relative des renseignements, en y incorporant le meilleur jugement de la 
direction en ce qui a trait aux  estimations requises ainsi que toutes autres données  
disponibles. L’information financière présentée ailleurs dans ce rapport annuel est  
conforme à ce que l’on retrouve dans les états financiers.

La direction maintient des contrôles internes afin d’assurer, et ce dans la mesure du 
possible, que l’information financière est precise et fiable et aussi que les actifs de la 
commission soient bien protégés.

La responsabilité du vérificateur consiste à formuler une opinion professionnelle 
indépendante quant à la justesse des états financiers, à tous égards importants.

Larry Huber
Directeur général

Date:  le 1 juin 2019



SCHEDULE A

ASSINIBOIA DOWNS

LIVE RACING

2018/19 2017/18

Wagering on Live Racing (on track) $3,095,139 $3,126,818

Wagering on Live Racing (partners) $8,770,050 $7,929,092

total live wagering $11,865,189 $11,055,910

Number of live race days 50 50

Number of live races 

Overnight 325 318

Stakes 25 26

Quarterhorse stakes 0 0

*Average daily wagering (live) $61,903 $62,536

Purse paid out (overnights) $3,022,600 $2,788,700

Purse paid out (stakes) $730,000 $813,000

Purse paid out (quarterhorse) 0 0

Simulcast Racing

Simulcast Wagering 2018/19 2017/18

Number of race days 364 364

Total Simulcast 18,498,649 $20,188,000

Pari-mutuel Wagering 2018/19 2017/18

Number of Race Days 364 364

Total Pari - Mutuel 21,593,788 $23,314,818

SCHEDULE A



SCHEDULE B
RURAL RACING

Racing Days

Standardbred 2018/19 2017/18
Glenboro 2 0
Holland 2 2
Killarney 2 3
Miami 4 4
Morris 0 1

Subtotal 10 10

Amount Wagered Amount Wagered

2018/19 2017/18
Glenboro 6,930 0
Holland 7,264 8,849
Killarney 10,044 17,985
Miami 12,397 14,292
Morris 0 6,175

$36,635 $47,301

STRATEGIC INITIATIVES PROGRAM

2018/19 2017/18
Overnight purse 160,000 164,500
Breeders 62,300 63,976
Ag Societies 35,000 30,000
MGWHRC admin 15,946 15,150
Sub Total $273,246 $273,626

MHRC Allocation
Admin 47,500 47,500
Drug Testing 15,000 15,000
Sub total $62,500 $62,500

TOTAL STRATEGIC INITIATIVES $335,746 $336,126

SCHEDULE B



SCHEDULE C

MANITOBA HORSE RACING COMMISSION

                                               Occupational Licenses and Registration for the year ending

Occupational Licenses                                Thoroughbred                     Standardbred
2018/19 2017/18 2018/19 2017/18

Owner/Trainer 59 60 10 9
Trainer 20 18 0 0
Assistant Trainer 5 3 0 0
Owner/Trainer/Driver 0 0 14 14
Owner/Driver 0 0 0 3
Jockey (1/4 & Amateur incl.) 21 21 0 0
Apprentice Jockey/Exercise Rider/pony 51 55 0 0
Driver 0 0 5 3
Driver/Trainer 0 0 0 0
Jockey Agent 6 6 0 0
Officials 10 9 4 4
Backstretch - occupational   88 79 7 3
Occ 1 (Assoc., Kit. Sec.,test barn etc.) 104 74 0 0
Occ 2 (Press, daycare etc.) 96 123 0 0
Occ 3 (Tradesmen,video,emt etc.) 17 25 3 2
Occ 5 (Veterinarians, etc.) 7 4 0 0
Vet assistant/Tec 9 6 0 0
TOTAL LICENSES ISSUED: 493 483 43 38

Registrations & Non-Occupational
                               Thoroughbred                     Standardbred

2018/19 2017/18 2018/19 2017/18
Owners 331 285 14 22
*owners with grooms licences 18 14 6 9
Sponsored Persons 43 42 0 0
Partnerships 130 123 4 4
Stable Names 83 82 0 0
Colours 42 39 0 0
Leases 0 1 0 0
Authorized Agents                                                           0            0133 122 0 0
TOTAL NON OCCUPATION 780 708 24 35

SCHEDULE C



SCHEDULE D

MANITOBA HORSE RACING COMMISSION
THOROUGHBRED 2018/19 2017/18

RULINGS STEWARDS 29 32
COMMISSION RULINGS 4 2
FINES $5,100.00 $4,600.00

STANDARDBRED 2018/19 2017/18

RULINGS 8 16

FINES $725.00 $1,000.00

SCHEDULE D
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